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دو برادر به لحاظ ظاهری 
کمترین ش�باهت ممکن 
را با یکدیگ�ر دارند. ولی 
ان�گار رویک�رد و دیدگاه سینمایی ش�ان 
به ش�دت یکس�ان اس�ت. به گونه ای که 
نمی ش�ود آنها را جدای از هم دانس�ت یا 
فیلم شان )و احتمالا فیلم های بعدی شان( 
را محصول�ی انف�رادی ارزیاب�ی ک�رد. به 
همین دلی�ل و به بهانه اکران نخس�تین 
فیلم بلند این دو یعنی »چند مترمکعب 
عش�ق«، با نوید محم�ودی تهیه کننده و 
جمشید محمودی کارگردان اثر، در دفتر 
جمع وج�ور فیلمسازی ش�ان در خیابان 

بهارشمالی به گفت وگو نشسته ایم. 
 

نوید تو س�ابقه ای طولان�ی در تلویزیون 
داش�ته ای. حالا اولین فیلم سینمایی به 
تهیه کنندگی تو بر پرده سینماهاست. چه 

مسیری طی شد تا اینجا رسیدید؟
نوید| از اینجا شروع شد که من و جمشید 
از س��ال 85 با هم قرار گذاشتیم که فیلم 
سینمایی بسازیم. اما به هر دلیلی این اتفاق 
نمی افت��اد و الان که فکر می کنم، می بینم 
چقدر خوب که نمی شد. مهم ترین دلیلش 
این بود که همواره فکر می کردیم اگر قرار 
است فیلم سینمایی بسازیم، باید خوبش 
را بسازیم و برای فیلم خوب ساختن پول 
کافی نداش��تیم چون تهیه کننده تلویزیون 
بودم می گفتم بیا این تله فیلم را بسازیم و 
آن برنامه را تولید کنیم و پول جمع کنیم 
تا روی ساخت یک فیلم خوب سینمایی 
سرمایه گذاری کنیم حوالی سال 85 و 86 
هم کم کم با تهیه کنندگان وارد مذاکره شدم 
تا شاید بتوانیم به طور مشترک فیلم تولید 
کنیم. یا مثلا آنها پروانه س��اخت بگیرند 
و من س��رمایه گذاری و تولید را برعهده 
بگی��رم. درنهایت به هم��ان مثل معروف 
»ک��س نخارد پش��ت من...« رس��یدیم و 
باید خودمان س��رمایه گذاری می کردیم. 
درنهایت سال 90 من و جمشید تصمیم 
گرفتی��م کار را ش��روع کنی��م. آن زم��ان 
اندوخت��ه ای داش��تم؛ خانه ای داش��تم که 
تصمیم گرفتم آن را بفروش��م. جمش��ید 
نگران بازگشت سرمایه بود، اما می دانستیم 
که چ��ه باید بکنیم. این طور بود که »چند 
مترمکعب عشق« را با فراغ بال و با ذهنیت 

تولید فیلمی نه چندان ارزان ساختیم. 

جمش�ید، فیلمنام�ه »چن�د مترمکعب 
عشق« از کجا آمد و نوشته شد؟

جمشید| تقریبا 10 سال پیش نوید سفری 
به افغانس��تان داشت و با یک ایده جذاب 

برگش��ت. این ایده ما را درنهایت به خط 
داس��تان دختر و پسری رساند که در یک 
کانتینر متروکه قرارهای عاشقانه می گذارند 
و دخت��ر هم افغان ب��ود. ما فقط پایان این 
قصه را ش��نیده بودیم و ماجراهای پیش 
از آن را پ��رورش دادی��م. خط قصه را آن 
زمان در قالب یک فیلمنامه کوتاه نوش��تم 
ولی احس��اس ک��ردم این قص��ه در یک 
فیلمنامه کوتاه نمی گنجد. از طرفی چون 
یکی از کاراکتر های اصلی اهل افغانستان 
است و این قصه از آنجا آمده، ما یک تعهد 
اخلاقی هم حس می کردیم. حوالی 85 و 
86 فیلمنامه را به فیلمنامه بلند تبدیل کرده 
بودم. فیلمنامه »چند مترمکعب عشق« پیش 
از سه، چهار تله فیلمی که با نوید کار کرده 
بودیم، آماده بود. ولی همین طور که نوید 
گفت صبر کردیم تا هم سرمایه نوید به حد 
معقولی برسد و هم من با کارگردانی بیشتر 
آشنا شوم. در س��ینمای ایران کار کردن با 
آدم های مختلف و کنترل کردن شان خیلی 
دشوار اس��ت. »چند مترمکعب عشق« با 

چنین پس زمینه ای ساخته شد. 
نوی�د| ما واقعا می خواس��تیم این فیلم را 
بسازیم. اگر با فروش آن خانه هم نمی شد 
حتم��ا کاری می کردی��م تا س��رمایه لازم 
برای تولید فیلم فراهم شود. هفت هشت 
س��ال صبر کرده بودیم و دیگر باید آن را 

می ساختیم. 

و یک روز وارد مناسبات سینمای حرفه ای 
ش�دید. از اولی�ن تجربه فیلمس�ازی تان 

بگویید. 
نوید| کس��ی حاضر نبود ب��ا ما همکاری 
کن��د و در مذاکرات م��ان آنهایی که برای 
مشارکت اظهار تمایل می کردند، همان اول 
می گفتند که حالا پسره چه کسی باشد و 
کدام بازیگر نقش دختره را بازی کند، یعنی 

دنیایشان کاملا با دنیای ما متفاوت بود. 

و ش�ما ه�م اصلا ب�ه اس�تفاده از بازیگر 
حرفه ای و شناخته شده فکر نمی کردید؟

نوید| در نسخه نهایی نه. اوایل چرا، به این 
موضوع فکر می کردیم. در مقطعی حتی با 
چند بازیگر حرفه ای هم حرف زدیم. اما از 
زمانی که تصمیم گرفتیم فیلم را به شکلی 
که می بینی بس��ازیم تصمیم بر بازیگران 
ناشناخته یا نابازیگر بود. خیلی سخت بود 
چون به ج��رات می گویم هیچ کس فکر 
نمی کرد » چند مترمکعب عش��ق« را یک 
س��ال بعد ببیند. همه می گفتند فیلم اولی 
است که در جشنواره به نمایش در می آید 
و بعد هم پروانه ویدیویی اش صادر و وارد 
شبکه خانگی می شود. این حس داشت به 

ما هم القا می شد. 

چرا چنین ذهنیتی به وجود آمده بود؟
نوی�د| از خیلی جاها می ش��د این را 
فهمید. وقتی درخواست پروانه کردیم 
مدی��ران س��ینمایی دول��ت قبلی 
می گفتند این فیلم تلخ است 
و وحدت برانگیز نیست و 
پروانه صادر نمی کردند. 
با بخش عمده اعضای 
سینما  عالی  ش��ورای 
حرف زدیم اما فایده 
نداش��ت. مجموعه 
عوامل ما را به این 
نتیجه رس��اند که 
به ما پروانه تولید 
پس  نمی دهن��د. 
به دنب��ال پروانه 
ویدئوی��ی رفتیم 
آغ��از  را  کار  و 

کردیم. 
جمش�ید| این را 
به خاط��ر موفقیت 

کنونی فیلم نمی گویم. ول��ی ما خودمان 
می دانستیم فیلم قرار است با چه کیفیتی 
ساخته شود. اگر همه حس می کردند که با 
نابازیگر فیلم دیده نمی شود و حتی شاید 
به جش��نواره هم راه نیابد، م��ا به کارمان 
مطمئن بودیم. احس��اس مان این بود که 
اگر با کیفیت لازم فیلم را بس��ازیم، قطعا 
در جش��نواره اتفاق های خوب��ی برایش 
می افت��د. حس می کردیم فیلم قابل توجه 
و آبرومندی می ش��ود. فیلمی که منتقدان 
و داوران ب��ه آن احت��رام بگذارند. خدا را 
شکر اس��تقبال فراتر از پیش بینی ما بود. 
چند روز پیش دوس��تی می گف��ت: »اگر 
»چند مترمکعب عشق« در جشنواره جایزه 
نمی گرفت و مورد ستایش واقع نمی شد، 
ام��روز در اک��ران با این اس��تقبال مواجه 
نمی شد. به دلیل نگاه ویژه هیات انتخاب، 
داوران و منتقدان به فیلم، توجه مخاطبان 
سینما و دانشجویان هنر و تماشاگر نخبه 

به فیلم جلب شده است.« 
نوید| سال گذشته هیچ خبری از فیلم ما 
نبود. ناگهان ع��ده ای گفتند که یک فیلم 
اولی پدیده جش��نواره س��ی ودوم خواهد 
بود که نامش هم مش��خص نیست. حتی 
تیتر های روزنامه ها به همین شکل بود تا 
اینکه داری��وش فرهنگ از اعضای هیات 
انتخ��اب در برنام��ه »هفت« و در پاس��خ 
محمود گبرلو که پرس��ید کدام فیلم شما 
را شگفت زده کرده، رو به دوربین سه بار 
گفت: »چند مترمکعب عشق«. صبح فردا 
روزنامه »بانی فیلم« سه عکس از بازیگران 
اصلی فیلم ساعد سهیلی، حسیبا ابراهیمی 
و نادر فلاح منتش��ر کرد و تیتر زد اولین 
خبر از پدیده جشنواره امسال. همان روز 
ده ها تلفن به من زده ش��د و چیزی که ما 
منتظرش بودیم رخ داد. شگفت زده شدم، 
اما انتظارش را داشتم. به این ترتیب فیلم 
به دو بخش س��ودای س��یمرغ و نگاه نو 

جشنواره سال گذشته راه پیدا کرد. 

و بعد هم نمایش در جشنواره و جایزه. 
جمشید| اینکه همه از فیلم به عنوان پدیده 
جشنواره یاد می کردند مرا هم خوشحال 
می کرد و ه��م نگران. اینک��ه منتقدها از 
فیلم تعریف می کردند باعث ش��د برخی 
از اطرافیان بگویند کارمان س��خت شده 
اس��ت. زمان نمایش فیل��م در برج میلاد 
برای اهالی رس��انه، من 10 دقیقه بیش��تر 
نتوانستم در سالن بمانم و آمدم بیرون در 
محوطه زیر برفی که می بارید چند نفس 
عمیق کشیدم و کوش��یدم آرامش خودم 
را حفظ کنم. وقتی به س��الن برگش��تم و 
ایستاده از انتهای سالن اواخر فیلم را دیدم. 
حجم تش��ویق اهالی رسانه در پایان فیلم 
حس فوق العاده ای داشت. چند فیلمساز 
مثل همایون اسعدیان، مانی حقیقی، سامان 
مقدم، سعید سهیلی و بهروز افخمی هم 
بیرون سالن نزدیکم آمدند و تبریک گفتند. 
در برنام��ه »هفت« هم س��تایش رس��ول 
صدرعاملی از فیلم باعث آش��نایی ما شد 
و او بعد ها گفتارمتن آنونس فیلم را اجرا 
کرد. مش��اور فرهنگی رئیس جمهور هم 
برخلاف مدیران پیشین سازمان سینمایی، 
فیلم را وحدت برانگیز معرفی کرد. تایید آن 

فیلمسازها من را آرام کرد. 

بازیگران افغان فیل�م هیچ کدام حرفه ای 
نیستند؟ حسیبا ابراهیمی را از کجا پیدا 

کردید؟
نوید| خیل��ی روی اینکه بازیگران نقش 
ش��خصیت های افغان حتما افغانس��تانی 
باشند تاکید داش��تیم. در حدی که چهار 
روز فیلمبرداری و بع��د پروژه را تعطیل 
کردیم. به جایی رس��یدیم که جمشید به 
من گفت این فیلم آن چیزی نیس��ت که 
می خواستیم بسازیم. 11 روز پروژه تعطیل 

شد و عملا پیش تولید جدیدی را شروع 
کردیم. تعدادی از بازیگران تغییر کردند و 
اصرار داشتیم هر آدمی سرجای خودش 
باشد. قصه حس��یبا ابراهیمی هم از پنج، 
شش ماه قبل و مراحل انتخاب بازیگر آغاز 
شد. در جست وجوهایمان با آقای »وحید 
نگاه« آشنا شدیم. ایشان در همه فیلم های 
ایرانی که شخصیت افغان داشتند، مشاور 
لهجه بود. گاهی نقشی هم بازی می کرد. 
روزی آقای نگاه چند خانم جوان افغان را 
که تمرین بازیگری هم داشتند به ما معرفی 
کرد. جمشید در راه پله همین دفتر نخستین 
بار حس��یبا را دید و گفت بازیگرمان پیدا 

شد. 
جمش�ید| همزمان با من که در راه پله ها 
حس��یبا را دیدم، خواهرم ه��م از کنار او 
گذشت. آمد توی اتاق و گفت این دختر 

گزینه مناسبی است. 
نوید| حس��یبا برادری داشت که با او در 
ای��ران زندگ��ی می کرد و اصلا دوس��ت 
نداش��ت خواهرش جلوی دوربین بیاید. 
داشتیم از همکاری او ناامید می شدیم، به 
کلاس آقای نگاه رفتیم. او با تعدادی جوان 
افغانستانی تمرین می کرد. بچه ها داشتند 
اتود هایی را تمرین می کردند، به جمشید 
گفتم آن دختر را ببین که آن گوشه نشسته، 
او انتخاب خوبی اس��ت. جمشید نگاهی 
کرد و گفت او که حسیباست. انگار حسیبا 
مال این فیلم شده بود. درنهایت برادرش 

را راضی کردیم. 
جمشید| من فیلمنامه را برای برادر حسیبا 
خواندم و هرجا جمله »دوستت دارم« آمده 
بود را برایش نخواندم. از قصه خوش��ش 
آمد و با ما همکاری هم کرد. بقیه بازیگران 
افغانستانی هم کارگردان ساختمانی بودند 
که حین کار با آنها آش��نا ش��دیم و بیش 
از دس��تمزد یک هنرور ب��ه آنها دادیم که 
برخی خیلی خوب بودند. حتی یکی دو 
نفرشان بعد با من تماس گرفتند و گفتند 
در فیلم های دیگری مشغول شده و نقش 

شخصیت های افغان را بازی می کنند. 

س�اعد س�هیلی و ن�ادر ف�لاح را چگونه 
انتخاب کردید؟

جمش�ید| از اول به س��اعد سهیلی فکر 
می کردی��م ولی گمان می کردیم س��نش 
خیل��ی بالاتر از نقش باش��د ت��ا اینکه او 
را دیدی��م. آن زم��ان او ریش نداش��ت و 
چهره اش خیلی کمتر از س��ن واقعی اش 
نش��ان می داد. تا جایی ک��ه بهش گفتیم 
کمی ته ریش بگذار که در مقایسه با حسیبا 
جاافتاده ت��ر به نظر برس��ی. در مورد نادر 
ف��لاح هم باید بگویم ابتدا قرار بود نقش 
دیگ��ری را بازی کند. نقش��ی که بعدا از 
فیلمنامه حذف شد. فیلمنامه را خواند و 
آمد دفتر. از او پرس��یدم نقش را دوست 
داش��تی؟ گفت: نه، اما نقش عبدالسلام را 
دوس��ت دارم. جواب دادم: نه، آن نقش را 
قرار اس��ت یک مرد افغان بازی کند. او با 
همه وجود و انرژی نقش عبدالس��لام را 
می خواست. اصرار کرد و در فیلمبرداری 
مجدد، او نقش عبدالسلام را بازی کرد و 
عالی بود. نادر لهجه بسیار درستی داشت و 
این را باید از افغان ها بپرسید. یک نفر که به 
تازگی از افغانستان آمده و قاری قرآن بود 
روی لهجه نادر کار کرد. آن فرد به واسطه 
قاری قرآن بودن می دانست کلام و لحن را 

چگونه به بازیگر منتقل کند. 
نوی�د| خوب��ی اش این بود ک��ه مجبور به 
انتخاب هیچ بازیگری نبودیم. از اول هم بدم 
نمی آمد نادر فلاح نقش عبدالسلام را بازی 
کند. در حالی که مثلا خیالم در مورد حسیبا 
راحت بود. می دانستم که خودِ نقش است. 

ب�رای ی�ک فیل�م که ب�ه هرح�ال وجوه 
قوم شناس�انه ای درباره یک اقلیت قومی 

مهاجر ه�م دارد طبیعتا نیازمند پژوهش 
ه�م بوده ای�د. پی�ش از فیلمب�رداری به 
افغانس�تان رفتید و اطلاع�ات و مصالح 

جمع کردید؟
نوید| نه. قصه »چندمترمکعب عشق« به 
چند دلیل برای ما جالب بود. یکی  اینکه 
قصه عاش��قانه بود و من و جمش��ید هم 
چندان از س��ن عاشق ش��دن دور نبودیم. 
دوم اینک��ه من و جمش��ید افغانی الاصل 
هستیم. پس نیازی نبود که برای پژوهش 
به افغانستان برویم. حتما در همسایگی یا 
میان آشناهایمان چیز هایی را شنیده بودیم. 
درس��ت اس��ت که من و جمشید از سی 
سال پیش و از خردسالی در ایران زندگی 
می کنیم. اما با احوالات افغان ها آشنا بودیم. 
یک بار کسی پرسید: آیا شما شرایط آدمی 
مث��ل عبدالس��لام را درک کرده ای��د که 
درباره اش فیلم س��اختید؟ پاسخ دادم: ما 
شخصا چنین تجربه ای نداشتیم اما احتمالا 
آدم هایی مثل او را دیده و درک کرده ایم. 

جمش�ید| اصلا به نظرم مس��یر غلطی 
است. چون داستان درباره افغانستانی های 
مهاجر به ایران اس��ت نه افغانستانی ها در 
سرزمین خودش��ان. باید میان افغان های 
مقیم ایران دنبال چیزی می گشتیم که خب 

قطعا این اتفاق برایمان افتاده بود. 

بعد از جشنواره و استقبال و جوایز، گویا 
کار ش�ما کم�ی پیچیده تر ش�د. فیلمی 
ساخته بودید که از طرفی، اکران کردنش 
س�خت به نظر می رسید و از سویی دیگر 
نمی شد که نادیده گرفته شود. اصلا چطور 
ش�د که فیلم را به نمایندگی از سینمای 
افغانس�تان ب�ه آکادمی اس�کار معرفی 

کردید؟
نوید| آق��ای علم الهدی پس از نمایش در 
جشنواره، هنوز در حوزه هنری فعال بود 
و پیش��نهاد داد تا تبلیغات و پخش فیلم را 
در اختی��ار حوزه هن��ری بگذاریم. معتقد 
ب��ود ای��ن کار هم به نفع ماس��ت و هم به 
نفع حوزه. همان زمان هم ما این پیشنهاد 
را پذیرفتی��م و قرارداد هم بس��تیم. بعد با 
حقایقی روبه رو ش��دیم ک��ه اصلا به آنها 
فکر نکرده بودیم. »چندمترمکعب عشق« به 
دلیل آنکه فیلم اول کارگردان و تهیه کننده 
بوده و پروان��ه ویدیویی داش��ته، باید در 
شش ماهه دوم سال اکران شود. این برای 
ما مطلوب نبود چون می خواستیم فیلم را 
برای اسکار بفرستیم و اگر در ایران اکران 
نمی شد، نمی توانس��تیم این کار را بکنیم. 
با ایوبی رئیس س��ازمان س��ینمایی کشور 
ملاقاتی داشتیم. ما همزمان پروانه ساخت 
از افغانستان را هم گرفته بودیم و ایوبی از 
احتمال اینکه فیلم به نمایندگی از افغانستان 
به آکادمی اسکار معرفی شود، استقبال کرد. 
آقای مخدوم رهین وزیر فرهنگ افغانستان 
از دوستان من است و ما در سازمان اکو با 
یکدیگر همکار بودیم. جلسه گرم و خوبی 
داشتیم و ایش��ان که قبلا فیلم را دیده بود 
بسیار همکاری کرد و حتی قول حمایت از 
تولید فیلم بعدی مان را هم داد که به واسطه 
مش��کلاتی هنوز عملی نشده است. آقای 
علم الهدی هم از این ماجرا بسیار استقبال 
کرد. همه ش��رایط برای ی��ک اکران عالی 
فراهم شده بود که ایشان با توجه به حکمی 
که برایش صادر شد، مدیریت اکران گروه 
هنر و تجربه را برعهده گرفت و من دیگر 
هیچ کس را در حوزه هنری نمی شناختم. 
تصور ما هم این بود که حوزه حتما از فیلم 
حمایت خواهد کرد و تبلیغات در خوری 
هم صورت خواهد گرف��ت. اما مدیران 
حوزه می گفتند اصلا ما از این توافق هیچ 

خبری نداش��تیم. من هم از همه آدم هایی 
که می توانستند به فیلم کمک کنند، یاری 
خواستم و نمی خواستم اکران فیلم به پس 

از جشنواره فجر موکول شود. 

»چند متر مکعب 
عشق« در تمامی 
اجزای خود 
فیلمی شسته 
رفته و حرفه ای 
است. داستان، 
کارگردانی، 
بازی ها، 
فیلمبرداری و 
تدوین فیلم 
همه و همه 
در ساختاری 
منسجم و 
یکپارچه - و 
صدالبته در 
خدمت کلیت 
اثر- گرد آمده و 
»چند متر مکعب 
عشق« را به 
یکی از فیلم های 
ساختارمند و 
سروشکل دار 
سینمای بدنه 
 تبدیل 
کرده است

نگاهی به فیلم »چند متر مکعب عشق« 

عطرِ آهن
»چن��د مت��ر مکعب عش��ق« یکی 
از بهترین فیلم اول های س��ینمای 
ای��ران در چند س��ال اخیر اس��ت. 
فیلمی عاشقانه که با عشق ساخته 
ش��ده و در برهوت مفهوم عش��ق 
در س��ینمای ای��ن دوران، بار دیگر 
بر وجه فراموش ش��ده این مفهوم 
تاکی��د م��ی ورزد. ورای داس��تانی 
عاشقانه، نگاهی صادقانه و گزنده به 
موضوع مهاجرت و وضعیت مهاجران افغان در ایران نیز دستمایه 
نخستین فیلم مشترک نوید و جمشید محمودی قرار گرفته است.
در حقیق��ت »چند متر مکعب عش��ق« دو پیرنگ روایتی اصلی 
دارد که یکی را بس��تر دیگری ق��رار داده و به طور موازی پیش 
می برد. قصه فیلم، روایت عش��ق پ��اک و بی آلایش دو نوجوان 
فقیر از ملیت های گوناگون است. اما این روایت تلخ عاشقانه در 
پس زمینه ای خشن و بی روح در فضای باز آکنده از آهن و دود 
و سر و صدا و میان کارگران مهاجر افغانستانی بازگو می شود. 
گوی��ی عطر عش��ق صابر و مرون��ا میان س��ردی آهن پاره های 
اطراف می پیچد و بعد جان می بازد. فیلم داس��تان خود را روان 
و ب��دون لکنت بیان می کند و از هم��ه عوامل جنبی - ازجمله 
خرده داس��تان های فرعی اندک- خ��ود یاری می گیرد تا پیرنگ 
اصلی هرچه پررنگ تر ظهور و بروز کند. شخصیت پردازی های 
عمیق و چندوجهی )حتی ش��خصیت های ب��ه ظاهر فرعی( با 
انتخ��اب و هدایت درس��ت بازیگ��ران همراه ش��ده و فضایی 
ملموس و قابل باور را در چارچوب فیلم جاری کرده اس��ت. 
ترکیب تصاویر شاعرانه و قاب بندی های 
چش��م نواز فیلم و همخوانی دقیق آنها با 
حال و هوای حاکم بر فیلم و قصه ازجمله 
نکات مهمی اس��ت که ب��ر جذابیت های 

»چند متر مکعب عشق« می افزاید.
آدم ه��ای اصلی فیل��م )به وی��ژه مهاجران 
افغ��ان( در این کارزار آهن پ��اره و حلبی 
خاموش و لب فروبس��ته، بار رنجی عظیم 
را به دوش می کشند. شرایط آنان را ناگزیر 
س��اخته تا این حرمان دائمی را بی شکوه 
و ش��کایت تحمل کنند. اما این سکوت، 
حکم همان آرامش پیش از توفان را دارد و 
آنگاه که عبدالسلام )با بازی درخشان نادر 
فلاح( به خش��م آمده و فریاد سر می دهد، 
ب��ه یک باره گویی کوهی طغیان کرده و همه ناگواری ظاهری و 
باطنی شرایط را بر سر مخاطب آوار می کند. این قصه عاشقانه با 
چنین حال و هوای غمناکی، بی شک پایانی تلخ می طلبد و تلخی 
و گزندگ��ی پایان بندی فیلم، بر ماندگاری آن در ذهن می افزاید. 
خلق فضایی گرم و باورپذیر از عش��ق صاب��ر و مرونا در میانه 
جوی چنین س��نگین و خش��ن، کار دشواری است که جمشید 
محمودی کارگردان جوان فیلم در نخستین تجربه سینمایی خود، 
ب��ه خوبی آن را انجام داده و نوید ظهور یک فیلمس��از جوان و 

خوش آتیه را درسینمای ایران می دهد.
در مجم��وع »چند متر مکعب عش��ق« در تمام��ی اجزای خود 
فیلمی شسته رفته و حرفه ای است. داستان، کارگردانی، بازی ها، 
فیلمبرداری و تدوین فیلم همه و همه در س��اختاری منس��جم 
و یکپارچ��ه - و صدالبت��ه در خدمت کلیت اث��ر- گرد آمده و 
»چند متر مکعب عش��ق« را به یکی از فیلم های س��اختارمند و 
سروشکل دار س��ینمای بدنه تبدیل کرده اس��ت. این موقعیت 
فراهم نمی آمد اگر تجربه سالیان طولانی فعالیت نوید محمودی 
در تلویزیون و جمشید محمودی در نگارش متن و کارگردانی 
نبود. ش��ناخت و آش��نایی این دو از موقعیت مهاجران افغان و 
تسلط بر محیط یک حلبی آباد به عنوان تنها لوکیشن فیلم باعث 
شده فضاسازی ها به درستی در خدمت قصه و شخصیت پردازی 
قرار گیرد. ریتم و ضرباهنگ فیلم در نیم س��اعت پایانی اندکی 
اوج می گیرد و این س��رعت در ریتم بیرونی، شاید با ریتم کند 
درونی فیلمنامه همخوانی و س��نخیت نداش��ته باش��د. اما این 
شتاب ضرباهنگ درنهایت با پایانی کوبنده و نفس گیر همراهی 
می شود و پیداست که فیلم، در مرحله تدوین کوشیده با سرعت 
بخش��یدن به روند رخدادها و همزمان، تنشی که بر فضا حاکم 
می ش��ود، اثرگذاری پایان بندی گزنده خود را بر ذهن مخاطب 

افزایش دهد.
»چند متر مکعب عشق« در لایه های درونی خود از 
نوعی همزیس��تی امیدوارانه و مسالمت آمیز سخن 
می گوید. فیلم از لایه های زمینی و فرش��ی عشق 
به نوع راستین و اصیل می رسد. عشقی که خود را 
در عمل و تعامل میان صابر و مرونا به نمایش 
می گذارد. عاش��ق و معشوق در هر دیدار 
غ��ذا و لباس به هم هدیه می دهند تا به 
لحاظ نشانه شناسی، زوایای دیگری در 
کنار ش��کل ظاهری عشق به تصویر 
کشیده شود. مرونا هم با نگاه هایش 
عش��ق خود را عرضه می کند و از 
گفت��ن جمله کلیدی »دوس��تت 
دارم« ش��رم دارد. فیلم بن مایه ای 
اعتراضی هم دارد. آنچه فیلمساز 
وام��ی دارد،  اعت��راض  ب��ه  را 
سختگیری و سوءاستفاده نسبت 
ب��ه اف��راد بی گناهی اس��ت که 
آبرومندانه  کار کردن  جرم شان 
و ارتزاق اس��ت و ناچ��ار باید 
در بدتری��ن ش��رایط و ب��ا حداقل 
دس��تمزد سخت ترین کار را انجام 
دهند. فیلم ش��کوه خود را نسبت 
به برخورد با مهاجرhن غیرقانونی 

مطرح می کند.

یادداشت

مازیارفکریارشاد
منتقد سینما

جمش�ید محم�ودی: من خودم طرف�دار قصه گویی و ریتم و فرم کلاس�یک روایت هس�تم. اما کمی 
جابه جای�ی این عوامل متناس�ب با لحن فیلم را مضر نمی دانم. ش�اید در قصه م�ا اتفاق های زیادی 
نمی افتد و فیلمنامه پرگرهی نیس�ت اما ش�ناخت آدم ها، مهاجران و عش�ق دو نوجوان برایمان مهم 
بود. سعی کردم قصه را قدم به قدم پیش ببرم و نقطه های عطف  را بی عجله ارائه کردم. تدوین هم 
ب�ه فیلم کمک کرده اس�ت. فرم تدوین با فرم فیلمنامه اندکی تف�اوت دارد. تدوین فیلم خطی تر از 
قصه بود. با خانم عبدالوهاب هم در این زمینه صحبت کردیم و فرم تدوین را طوری طراحی کردیم 

که در یک سوم پایانی کمی خطی تر عمل کند.  

در قصه ما اتفاق های زیادی نمی افتد
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 گفت وگو با برادران محمودی
  کارگردان و تهیه کننده 
»چند مترمکعب عشق«

هیچ چیز
 زیباتر از عشق نیست


